


Staré súfijské slovo BARÁKA znamená štěstí, vůni, dech, ale 
i esenci života, z níž pramení evoluční vývoj • je 
duchovní síla. dar Božího souhlasu a inspirace • je 
ale také bliss, »požehnání«, dotek božského • BARÁKA je to, co 
produkují chrámy, kláštery, poutní a svatá místa a za čím tam 
lidé putují a co si také odnášejí • BARÁKA je to, co hledají 
duchovní hledači a čeho dosahují tančící derviši • BARÁKA je 
jako láska: čím víc si jí poutníci odnesou, tím víc je jí k máni. 
Čím větší poptávka po této duchovní komoditě, tím větší 
nabídka • BARÁKA je jakési duchovní, imaginární, ale ne 
nereálné pole informací o možnosti a schopnosti člověka vyladit 
se na něco, co ho dalece přesahuje • RARAKA se jmenuj e slavný 
dokumentární celovečerní film režiséra Rona Frickeho 
z roku 1993 • BARÁKA je podle Johna Lillyho kosmickou láskou 

Vážení přátelé, 

chaotický a velmi překotný rok, ve kterém se sice vše 

nakonec nějak podařilo, ale problémů a potíží bylo až nad 

hlavu, pomalu končí. Ozvěny jara, kdy jsme se ženou na 

dva měsíce navštívili Washington, D. C, ve formě rozho

vorů s podobně duchovně zaměřenými lidmi snad podají 

dostatečné svědectví o tom, že všude chleba o dvou kůr

kách. (Poněkud aktuálnější ozvěny podzimu v podobě 

několika článků z konference Fórum 2000 snad naznačí, 

že i u nás se dějí důležité věci a že bychom měli přestat 

se svou typicky českou malomyslností a neprůbojností.) 

Opět jsem si ověřil, že i my, Češi, máme světu co nabíd

nout. Mimochodem, kdykoliv jsem vyprávěl o BARÁCE 

nebo o festivalech relaxační hudby nebo o Univerzitě nové 

doby, obdivné naslouchali. 

Na rozhovor se šéfem New York Open Center a orga

nizátorem několika velmi úspěšných (alchymických 

a duchovních) konferencí Ralphem Whitem už nezbylo 

místo. Hovořili jsme o tom, že i jejich centrum, které po

řádá duchovně zaměřené akce, přednášky, programy 

a koncerty, musí každý den těžce zápasit o přežití přímo 

v centru materialisticky zaměřeného světa. Existuje již 

deset let a za tu dobu přednáškovými, tanečními 

a cvičebními sály centra, jeho knihovnou a restaurací, 

kursy a konferencemi prošly desítky tisíc Američanů. 

A většina z nich si velmi jasně uvědomuje, že pro bu

doucnost centra musí něco konkrétního udělat. A tak si 

např. knihy s duchovní tematikou a hudbu new age ne

koupí někde j inde, ale v centru. Tam také kupuj í i BARÁCE 

podobný časopis Lapis, který Ralph připravuje. 

V Praze na Žižkově vzniklo a začalo fungovat centrum 

ÓM. Snad vydrží Dotek. Třeba se podaří zorganizovat dal

ší hudební festivaly. Jediné, co j e třeba, j e nevzdávat to. 

A přímo, konkrétně, podporovat své organizátory, časo

pisy, obchůdky zdravé výživy, centra alternativních po

rodů, alternativní školy a akce, které máte rádi. 

Klidnější a úspěšnější výjimečný rok 2000 
Vám všem přeje 

Vlastimil Marek 





Zatímco jedni byli v prostředí Španělského 

sálu Pražského hradu a přilehlých chodeb 

po celé tři dny (od 11. do 13. října 1999) 

konání konference F Ó R U M 2000 jako na 

»koni« (a první věděli, kdy přesně se na bu

fetových stolech objeví chlebíčky, zákusky 

a oběd), ti druzí naslouchali, diskutovali 

a užívali tentokrát přece jenom poněkud 

lépe zorganizované vrcholné společensko-

politické události posledního podzimu to

hoto tisíciletí. Timothy Garton Ash, americ

ký historik a spisovatel; Hanan Asráwíová, 
bývalá ministryně školství Palestiny; jeho 
Všesvatost Bartoloměj, hlava řecké pravo

slavné církve; Tomáš Baťa; fyzik a systémo

vý teoretik Fritjof Capra, autor známé knihy 

T A O FYZIKY; Frederik de Klerk, bývalý presi

dent jihoafrické republiky; Riane Eislerová, 
kulturoložka a spisovatelka; opat buddhis-

tického kláštera, laponec Kakuhan Enami; 
Josef jařab, profesor anglické a americké li

teratury Univerzity Palackého v Olomouci; 

Sergej Kovaljov, poslanec ruského parla

mentu a známý obhájce lidských práv; Po

lák Adam Michnik, bývalý disident, dnes 

šéfredaktor deníku G A Z E T A WYBORCZA,- ředi

tel indického centra pro studium rozvojo

vých zemí Ashis Nandy, jacques Rupnik, po

litolog z Paříže; jeffrey Sachs, ředitel Harvar-

dova institutu pro mezinárodní rozvoj; 

George Soros, miliardář maďarského půvo

du; jeho výsost El Hassan bin Talal, princ 

jordánské královské dynastie; Antje Vollme-
rová, německá teoložka a místopředsedky

ně Spolkového sněmu; spisovatel EHe Wie-
sel, držitel Nobelovy ceny za mír; samozřej

mě Václav Havel a celá řada dalších polito

logů a učitelů a filosofů měli na konferenci 

»ťři dny diskutovat o problémech naší civili

zace, o jejích ohroženích, o jejích perspek

tivách a její budoucnosti (V. Havel). |edná-

ní už třetí konference F Ó R U M 2000, ze které 

by měl za tři roky vzniknout jakýsi zatím 

velmi nejasný dokument s nabídkou vize 

pro budoucnost tohoto regionu a světa, 

zcela jistě splnilo očekávání pořadatelů, 

protože proběhlo bez viditelných organizač

ních problémů. 

Čeští novináři si sice stěžovali, že věrozvěsti 

"otevřené společnosti« jednají až příliš čas

to za zavřenými dveřmi salonů (kam byl ne

zvaným přístup zamítnut), zahraniční s ironií 

jim vlastní popisovali smysl celé akce jako 

"internetové surfování bez věcné podstaty«, 

někteří účastníci nedorazili (např. americká 

spisovatelka Toni Morrisonová, která uváz

la na větrem sužovaném letišti v New Yor

ku), všichni bez rozdílu ale jistě ocenili bez

chybný výdej svačin a obědů, dobře zorga

nizované překladatelské a tiskové služby 

(včetně tří na síť připojených počítačů) a cel

kovou pohodovou atmosféru konference. 

Od duchovních se čekala a také se nám do

stala útěcha z vize náboženské tolerance, 

od ekonomů přišly očekávané děsivé pro

gnózy, zástupci studentů byli seriózní a ne

zlobili. Všichni pozorně naslouchali nebo 

hovořili. Bylo to dost, nebo málo? Šlo o sku

tečnou diskusi, nebo o řadu monologů? |en 

někteří západní ekonomové prokázali svou 

osobnost a svými dosti silnými tvrzeními 

trochu rozčeřili jinak velmi klidnou hladinu 

úrovně předsedy řízené diskuse. 

Pro obyvatele střední Evropy bylo jistě pří

jemné slyšet např. velmi známého profeso

ra ekonomie z Harvardovy univerzity leffrey 
Sachse, který velmi otevřeně kritizoval pří

stup Západu, jenž je dle toho, co v po

sledních deseti letech dělal, »bohatý, moc

ný a hloupý«, nebo ještě slavnější ekonom

ku a futuroložku Házel Hendersonovou, kte

rá vyprávěla o tom, že se vždy, když před

náší v Evropě, omlouvá za pokrytectví ame

rické politiky a ekonomiky. Popisovala "Sta

tistické iluze« amerického způsobu vykazo

vání ekonomického rozvoje (odhaduje se, 

že 50% veškeré práce není v hrubém ná

rodním produktu vůbec zahrnuto, protože 

ekonomové počítají jen s tím, co se jim hodí 

do krámu) a současné trendy jak politické 

(40 % Američanů nedůvěřuje své vládě, 

28 % Američanů rezignovalo na převládají

cí konzumní způsob života - odešli od 

svých zaměstnavatelů a žijí co nejsvobod

něji a co nejméně závislí na státu), tak so

ciální a společenské (USA brzy budou dru

hou největší španělsky hovořící zemí na 

světě). 

Protože byl k máni (zdarma!) i denní tisk, 

našel jsem např. v komentáři v P R Á V U pro 

bývalé komunistické, nyní »nezávislé« no

viny charakteristický posun významu: 

zatímco řečník, filantrop a miliardář George 
Soros hovořil o přebujelé korupci jako 

o jedné z hlavních příčin současných eko

nomických problémů tzv. nerozvinutých stá

tů, komentář PRÁVA Sorosova slova ideolo

gicky překroutil a tvrdil, že dle Sorose je roz

díl »v tom, že bohaté státy jsou více zko

rumpované*! 

V jednom odpoledním bloku nazvaném 

»vize religií« vystoupili mluvčí pravoslaví 

(/eno Všesvatost Bartoloměj vypadala i přes 

bujný bílý plnovous docela světsky), islámu, 

hinduismu, buddhismu a judaismu. Každý 

z nich hovořil sice jiným jazykem, ale prak

ticky o tomtéž, a každý neopomněl zdůraz

nit toleranci svého náboženství. Všichni ho

vořili o nutnosti zachovat i pro budoucnost 

diverzitu náboženství. Posluchače nutně 

napadla otázka - tak proč tolik lidí umřelo 

ve jménu toho či onoho Boha? Proč se ne

domluví i jinde než v prostředí globální kon

ference? I letos se v katedrále sv. Víta ko

nala »multireligiózní meditace«, jak to na

zývá Václav Havel. Zatímco zástupci křes

ťanství (T. Halík, I. Škarvada) a judaismu (ra

bín A Frledlandef) příznačně pronesli pro

jevy, zástupce islámu šejk Abbas Mohadže-
rani recitoval z Koránu a buddhista Kaku
han Enami zazpíval Sútru srdce. 


